
در ابتدا بگوييد ب�ازي پروانه چه 
بازي اي است؟

در اين بازي دنيايي داريم به نام گيتيما كه 
در آن يك بيماري شايعه شده است به اسم 
رنگي ش��دن. تمام دنيا به اين مرض مبتلا 
شده اند به غير از شهر ناريا. به تازگي در اين 
شهر هم نشانه هايي از بيماري ديده شده كه 
در قسمت اول بازي، بازيكن مأموريت دارد 
به كمك فاديا قهرمان داستان منبع آلودگي 
آب هاي شهر را شناسايي كند و شهر را نجات 
دهد. اتفاقات گوناگون��ي دامن  گير فادياي 
قصه ما مي شود تا بتواند به خانواده و ديگر 
دوستانش كمك كند و ش��هر را از نابودي 
نجات دهد. بازي 5 اپيزود اس��ت كه بازي 
حاضر با نام »پروانه، ميراث نگهبانان نور« 

اپيزود اول آن مي باشد. 
چرا پروانه؟

اين اس��م چند وجه دارد. يك معناي پروا، 
نه يعني كنار گذاشتن ترس و شجاع بودن 
است كه از ويژگي هاي اصلي قهرمان است، 
 يكي از معناها پر وا نه بال يعني بال هايت را 
باز كن و براي مبارزه پرواز كن. مفهوم ديگر 
كه ارتباط مستقيم با داستان بازي دارد فاديا 
براي غلبه بر بدي ها بايد تلاش كند پروانه اي 

را بيدار كند. 
چطور ش�د به فكر توليد چنين 

پروژه اي افتاد يد؟
يك محتوايي در نظر داشتيم و هدف اين بود 
تا از طريق بهترين رسانه بتوانيم اين محتوا را 
به مخاطبان برسانيم و بهترين رسانه براي 
اين كار بازي رايانه اي بود. محتوا براس��اس 
نامه دو صفحه اي امام)ره( شكل گرفت كه 
خطاب به هنرمندان توصيه هايي داشتند و 
فرمودند غايت هنر اسلامي بايد اين باشد 
كه اسلام ناب را مقابل اسلام امريكايي قرار 
بدهند. هنري مورد قبول قرآن است كه برابر 
استكبارگران و در رأس آنها امريكا و شوروي 
به مفهوم استكبار بايستد. ما نيز برآن شديم تا 
هدف كاري خود را براين مبنا بگذاريم؛ يعني 

مفاهيمي چون گذشتن از دنيامداري،  از خود 
گذشتگي، درك مقام ولايت و لزوم داشتن 
رهبر، مبارزه با بي ديني و خشك مذهبي، 
 شناساندن انقلاب هاي غيرديني و... را به زبان 
ساده براي بچه ها در داستاني زيبا قرار دهيم. 
ابتدا محتوا را در نظر گرفتيم سپس داستان 

را براساس آن تنظيم كرديم. 
چنين المان هاي�ي باعث توفيق 

پروانه در سطح جهاني شد؟
قطعاً داشتن محتواي قوي، تأثيرگذار است اما 
هيچ گاه سعي نكرديم محتوا مستقيم باشد، 
بلكه به صورت غيرمستقيم در بازي قرار داديم 
تا در انتهاي بازي كاربر خود نتيجه گيري كند. 
در بازي هاي رايان��ه اي وجود جذابيت هاي 
بصري و گرافيكي تأثير زي��ادي در توفيق 
آن دارد. در پروان��ه س��عي كردي��م به اين 
جذابيت هاي بصري توجه كنيم. نقطه قوت 
بازي پروانه شخصيت پردازي ها و گرافيك 
منحصر به فرد آن در ميان بازي هاي ايراني و 

قابل رقابت در عرصه هاي بين المللي است. 
اصولاً براي توليد بازي حرفه اي 
با نگاه به توزيع بين المللي چقدر 

نياز به پشتوانه مالي است؟
 God Of War كارهاي بزرگ دنيا مثل
ي��ا Call Of Duty هزينه ه��اي بالايي 
مي خواهد. مثلًا براي تولي��د بازي ممكن 
است دو سال وقت بگذارند بيش از 2000 
نفر كار كنند و هزينه اي بالاي 200تا300 
ميليون دلار صرف  شود اما بعد از توليد در 
مرحله پيش فروش طي دوسه هفته هزينه ها 
برمي گردد زيرا به ب��ازي به عنوان صنعت 
درآمدزا نگاه مي كنند كه تأثيرات فرهنگي 
هم دارد؛ ولي در كشور ما چنين هزينه هايي 
صرف نمي شود و به تبع آن اين آموزه هاي 
فرهنگي نيز در سطحي بسيار پايين تر رخ 
مي دهد. به دليل اينكه در ب��ازي پروانه به 
كيفيت كار توجه داشتيم بازي  هزينه بر بود 
البته انتظار برگشت سرمايه از بازار داخلي را 
نداريم زيرا بازار داخلي محدوديت هايي دارد 

و هدف ما بازارهاي بين المللي است. 
 فض�اي كار را در جش�نواره 
بازي هاي رايانه  فرانسه چگونه 

ديديد؟
حجم كارها و توليدات بسيار بالا بود زيرا در 
عرصه بين المللي داستان و گرافيك اهميت 
دارد و بازي هاي مطرحي حضورداشتند و 
رقباي جدي و خوبي داشتيم. موفق شديم 
در رديف پنج كانديداي برت��ر قرار گيريم. 
يك كار ژاپني و دو كار فرانس��وي رقباي ما 
بودند. درطول جشنواره با 60 شركت جلسه 
و مذاكره داشتيم كه با يكي از اين شركت ها 
درحال مذاكره و انعقاد قرارداد براي توزيع 
بين المللي هس��تيم. بيش از 900 شركت 
در جش��نواره بودند، برخي شركت ها چند 
بازي آورده بودند و برخي هم تنها حامي و 

توزيع كننده بودند. 
حضور در جشنواره فرانسه چه 

بازدهي براي شما داشت؟
تجربه خوبي بود به دليل ارتباطات و جلسات 
متعددي كه داشتيم و شركت هاي بزرگي 
چون سوني كار ما را ديدند و هركدام نظرات 
و پيشنهادات و انتقاداتي داشتند كه همه 

براي ما مفيد بود.
ديدگاه بازديدكنندگان خارجي 

به كار شما چگونه بود؟
 اغلب توليد كنندگان غربي و شرقي تشنه 
ايده هاي ناب ايراني هستند، مي گفتند شما 
با ايده تازه اي آمده ايد. نماينده جشنواره به 
ما گفت بازي شما به ذائقه داوران جشنواره 
خوش آمده است. طعم بازي هاي ايراني با 
بازي هاي غربي و شرقي فرق دارد. نگاه شما 
به شخصيت ها و قهرمان ها متفاوت است. 
مي خواستند از ما ايده بگيرند حتي حاضر 

بودند پول بدهند و ايده بخرند.
 بنياد بازي هاي رايانه اي چقدر از 

شما حمايت كرده است؟
هيچي. زيرا حمايت هاي بنياد با سياست هاي 
به اين ش��كل خيلي مطابق نيست. بنياد 

محدوديت هايي در سقف توليد دارد. نگاه 
بنياد دولتي اس��ت و چني��ن پروژه هايي با 
محدوديت هاي بنياد انجام پذير نيس��ت. 
يك چرخه اي براي تولي��د دارد كه از نگاه 
دولتي درست است. فرض كنيد براي انجام 
پروژه اي پانصد ميليون تومان درنظر بگيرند، 
تا كل پول صرف توليد شود و درهر بخشي 
مبلغي معين به عنوان سقف هزينه معين 
مي گردد كه بالاتر از اين سقف اجازه هزينه 
نداريم. در بازي سقف هزينه، براي طراحي 
ش��خصيت ها و كيفيت گرافيكي كار مثلًا 
نبايد بيش از 200 ميليون تومان باشد اين 
يعني محدود كردن كيفي ب��ازي به دليل 
سقف مالي؛  اين يك سقف كيفي و هزينه اي 
را ب��راي بنياد تعيين مي كن��د و بازي هاي 
بالاي مبلغي معين هيچ وقت در اين قالب 
نمي گنجند، براي همين سيس��تم بنياد 
مي تواند براي حمايت از بازي هاي كوچك 
و مستقل شامل ش��ود ولي براي بازي هاي 
بين المللي در مقياس بزرگ خيلي شرايط 

مشاركت يا حمايت ندارند.  
فروش بازي چگونه بود؟

از نحوه توزيع بازي در داخل رضايت نداريم 
فروش خوبي آنطور كه انتظار داشتيم حاصل 
نشد. ما تيزرهاي تلويزيوني هم ارائه كرديم در 
اذهان عمومي اين بازي بعد از بازي گرشاسپ 
دومين بازي ايراني خوب ش��كل گرفت، اما 
توزيع مناسبي نداشتيم و خيلي ها سراغ بازي 
را مي گيرند و پيدا نمي كنند. در تلاشيم تا موج 

دوم تبليغات داخلي را به جريان بيندازيم. 
به نظر ش�ما ب�ا توجه ب�ه غناي 
فرهنگي و ظرفيت هاي بالقوه اي 
ك�ه داريم مي توانيم در توس�عه 

بازي هاي رايانه اي موفق باشيم؟
قطعاً. ما داراي ظرفيت هاي بالاي فرهنگي 
هستيم و اين وظيفه بنياد است كه بايد دراين 
عرصه فعاليت داشته باشد. ما تاكنون توليدات 
خوبي با محتواي خوب داشته ايم كه بعضاً قابل 
عرضه در سطح بين المللي هستند. بنياد بايد 
به عنوان مرجع اصلي در جشنواره ها حضور 
داشته باشد، غرفه بگيرد و تيم هاي مختلف 
بازي بفرستد؛ متأس��فانه معرفي بازي ها در 
حد يك بروشور كوتاه بوده كه كافي نيست. 
در نمايشگاه اخير غرفه كانادا 10 شركت را 
زير پرچم خود داشت كه تيم هاي مختلف 
آنجا بودند كه بالاخره از ميان بازديدكنندگان 
يك نفر هم  خواهان كارها مي شد. ما بايد از 
فرصت ها استفاده كنيم. بحث توزيع كارها 
هم مهم است كه در كشور ما قوت ندارد. اگر 
مي خواهيم اين صنعت سودآور و تأثيرگذار 
تقويت شود بايد با ايده هاي خوبي كه داريم 

كارهاي خوب را جذب و حمايت كنيم.
در توليدات ه�م بحث ترجمه را 

داريد؟
بله، وقتي تكليف كار مشخص شود ترجمه هم 
صورت مي گيرد. اين بيشتر به عهده شركت 
توزيع كننده است. ما براي كاربران داخل به 
زبان  و گويش هاي ترك��ي و كردي ترجمه 
خواهيم داشت. تلاش مي كنيم تا به زبان هاي 

مختلف ديگر هم كار را ترجمه كنيم.
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نگاه بنياد بازي هاي رايانه اي جهاني نيست
روايت سازنده بازي پروانه از جشنواره بازي هاي رايانه اي فرانسه

  زهرا ابراهيمي
نشست بازآفريني معماري ايراني در جامعه 
مدرن به همت بنياد معماري انقلاب اسلامي 
برگزار ش�د. در اين نشست س�خنرانان به 
آسيب شناس�ي معماري امروز ش�هر هاي 
ايران و به خصوص مفهوم معماري ايراني- 

اسلامي پرداختند. 
نشست »بازآفريني معماري ايراني در جامعه 
مدرن« با حض��ور معماران صاح��ب نظر در 
اين حوزه برگزار ش��د. در اين نشس��ت دكتر 
ساناز افتخارزاده معمار و تئوريسين معماري 
انسان مدار و نويسنده كتاب »از آشوب ادراك 
تا شناخت معماري« با نگاهي به نقش هويت 
در معماري گفت: معماري بايد نمايانگر هويت 
باشد. اگر به آن مانند شاخص آنچه در كوچه و 
بازار مي بينيم و مي شنويم نگاه كنيم و هويت 
را از ميان كوچه بازار پيدا كنيم، هويت همين 
مي شود كه امروز در معماري مي بينيم چراكه 
هوي��ت، فرهنگ كوچ��ه و بازار نيس��ت بلكه 
فرهنگ متعالي است كه بايد براي يك جامعه 

تعريف شود.
  تنها با وارد كردن قوس�ي ها معماري 

اسلامي نمي شود 
 فرهنگ را بايد در ش��اهنامه و ش��اخص هاي 
هنري و ادبيات به جا مانده ك��ه در تمام دنيا 
به انواع مختلف از آنها بهره مي برند جويا شد 
و در اين مسير از بايد ها و نبايدها در توليد آثار 
هنري كمتر كرد تا بتوان فرهنگي مختص ايران 
ساخت، امروز اتفاقي كه در جامعه فرهنگي ما 
افتاده درس��ت مقابل اين بحث است چراكه 
گروه هايي م��ورد حمايت ق��رار مي گيرند كه 
نمي توانند توليد كننده علم و فرهنگ باشند و 
در راستاي آن نمي توان معماري شايسته مردم 
جامعه را عرضه كرد.  وي ادامه داد: اين گروه ها 
با وارد كردن قوس ها كه قس��متي از معماري 
گذش��ته اس��ت ادعا مي كنند كه معماري را 
اس��لامي كردند در حالي كه يك معمار بايد 
باستان شناس باشد و بافت تاريخي را بشناسد 
و مفهوم و معنا را از معماري گذشته با ظاهري 
امروزي تر در جامعه رواج دهد.  از سوي ديگر 
نبايد فراموش كرد كه ارگان هاي اداره كننده 
ش��هر و معماري بايد دندان طمع را بكشند تا 

بتوان در مسير اصلاح معماري پيش رفت.
  اسلامي بودن به باطن معماري است

در ادامه نشس��ت دكتر عاطفه كرباسي، عضو 
هيئت علمي دانشكده معماري و شهرسازي 
دانشگاه شهيدبهشتي، مفهوم اسلامي بودن 
در معماري را متضاد با معماري امروز جامعه 
دانس��ت وگفت: م��ا از ظاهر معم��اري براي 
اس��لامي كردن بهره مي بريم در حالي كه از 

باطنش غافليم، اس��لامي ب��ودن در معماري 
يعني معم��اري اخلاقي، معم��اري كه ناقض 
عدالت نباشد و از همه مهم تر آنكه تأكيد دارد 
به ارزش نهادن به طبيعت و تمامي اين موارد 
در كنار به روز بودن در اس��لام نكاتي است كه 
در معماري اسلامي بايد به آن توجه شود، در 
صورتي كه امروز معماري ما تمامي اين موارد 
را زير پا گذاش��ته، به عنوان مث��ال در ضوابط 
معماري امروز جامع��ه ما نور محدود ش��ده 
در نقطه و فضاي خاص ح��ال اگر معماري با 
خلاقيت قصد داشته باشد نور را وارد بنا كند با 
قوانين خاصي روبه رو مي شود كه مانع خلاقيت 
در معماري و رشد معماري بومي مي شود كه 

زاييده افكار همين سرزمين است. 
اين استاد دانشگاه ضعف رسانه ها را در معماري 
قابل توجه دانس��ت و ادامه داد: از س��وي ديگر 
رش��د س��لايق عمومي مردم جامعه در درجه 
اول بر عهده رسانه هاست كه متأسفانه با كمي 
دقت مي توان پي برد ك��ه در اغلب برنامه هاي 
تلويزيوني و حتي فيلم هاي سينمايي از توجه 
به معماري غافل هستيم در حالي كه اين غفلت 
يعني ساخت معماري آشفته در اذهان عمومي. 
وي در ادامه نگاه به مي��راث فرهنگي و توجه 
ويژه به اين مقوله را به جاي س��اخت بناها به 
ش��مايل آنها تنها از س��وي نهادي به عنوان 
ميراث فرهنگي كافي ندانس��ت و مش��اركت 
تمامي ارگان ها را در حف��ظ و مرمت اين آثار 
خواستار شد.  در آخر دكتر اميرمحمد خاني 
مدير نشس��ت و رئيس بنياد معماري انقلاب 
اس��لامي گفت: نگاه آزادان��ه در معماري كه 
نقطه اشتراك تمامي دوستان است جاي تأمل 
دارد ولي نبايد فراموش كرد كه در دوره هايي 
از تاري��خ معماري كه بس��ياري از آث��ار به جا 
مانده از آن دوره مورد قبول خاص و عام است 
محدوديت وجود داشته است همانند ممنوع 
كردن استفاده از سنگ مرمر در نما كه بعد ها 
مي بيني��م كه روانشناس��ان آن را ب��ه عنوان 

مصلحت مي نگرند.
به طور كل در گذش��ته معماري م��ا الزاماتي 
وجود داش��ته كه عامل رش��د معماري وقت 
خود شده است هر چند كه همين الزامات در 
معماري هاي امروز ملل ديگر كه رشد كرده اند 
نيز وجود دارد. در نتيج��ه نبايد فراموش كرد 
آزادانه بودن فكر در معماري و از س��وي ديگر 
اقتضائات سنت گرايانه و ميل مردم به حاكميت 
مقتدر باعث پيچيدگي بين سنت و مدرنيته 
مي شود كه نبايد فراموش شود. گفتني است 
دوازدهمين نشست از سلس��له نشست هاي 
بنياد معماري انقلاب اسلامي روز شنبه 6 دي 

در سالن هراتي حوزه هنري برگزار شد.  

دومين دوسالانه غار درحالي بهمن ماه سال 
جاري برگزار مي ش�ود ك�ه داوري آثار اين 
دوره توس�ط چهار ايراني و يك فرانسوي 

انجام مي شود. 
به گزارش »جوان« به نقل از ستاد خبري دومين 

دوس��الانه عكس غ��ار، اين 
دوسالانه در دو بخش اصلي 
و جانبي برگزار خواهد شد. 
بخ��ش اول معرف��ي دنياي 
پ��ر رم��ز و راز غارها اس��ت. 
فضاه��اي داخل��ي غارها از 
جمله غارنهش��ته ها، تالارها 
و راهروه��ا، موقعيت مكاني 
غاره��ا از بي��رون، دهانه ها، 
مدخل ها و.... غارنوردي فني، 
محيط زيس��ت و حي��ات در 
غارها، باستان شناسي غارها، 

مسائل زيست محيطي ش��امل زيرساخت هاي 
غلط، تخريب ها، آلودگي ها، تغييرات به جا مانده 
غير قابل بازگشت به طبيعت.  در بخش جنبي نيز 
به موضوع بخش ويژه دومين دوسالانه عكس غار 
نگرشي به تاريخ هفتاد ساله غارنوردي در كشور 
پرداخته مي شود.  داوري دومين دوسالانه عكس 
غار را چه��ار داور ايراني و يك داور فرانس��وي بر 
عهده دارند.  »محمدابراهيم صافي« متولد 1349 
تهران، فارغ التحصيل رشته عكاسي از دانشكده 
هنرهاي زيبا )دانشگاه تهران( است.داوري ده ها 
مسابقه و جشنواره ملي در كارنامه كاري او به چشم 
مي خورد. همچنين شركت در نمايشگاه عكس در 
كشورهاي ليتواني، هند، تركمنستان و ايتاليا از 
جمله فعاليت هاي صافي به شمار مي رود.   »نامور 
عباسيان« متولد 1347، كرمانشاه است. او برنده 

و برگزيده ده ها جشنواره داخلي و خارجي است و 
برپايي ده ها نمايشگاه گروهي و انفرادي در داخل 
و خارج ايران و انتشار چندين جلد كتاب عكاسي را 
در كارنامه كاري خود دارد.   »ناصر ميزباني« متولد 
1343، تبريز اس��ت و به عنوان يكي از عكاسان 
مي��راث فرهنگي ش��ناخته 
شده  است. او عكاس برگزيده 
س��ازمان يونس��كو 2002، 
ع��كاس برگزيده س��ازمان 
مي��راث فرهنگ��ي و دارنده 
غني ترين آرشيو عكس آثار 
تاريخي ايران است.  »بهزاد 
ترك��ي زاده« متولد 1343، 
تهران اس��ت. او فيلمبردار و 
عكاس زير آب، نخس��تين 
ايراني برنده رتبه اول و دوم 
عكاسي باستان شناسي زير 
آب در فس��تيوال بين المللي عكاس��ي زير آب، 
كش��ور تركيه 2006 و 2007 و2011 اس��ت و 
برگزاري پنج نمايشگاه عكس انفرادي و دريافت 
25 جايزه عكاسي داخلي و خارجي فيلم بردار 
زي��ر آب را در كارنامه فعاليت هاي خ��ود دارد. 
»فيليپ كروچه« متولد فرانس��ه است و از سال 
1974 به عكاس��ي حرفه اي در غ��ار پرداخته و 
يك باشگاه در همين راس��تا براي علاقه مندان 
تأسيس كرده اس��ت و به طور منظم از غارهاي 
كش��ورهاي دور مخصوصاً در مناطق ايس��لند، 
هاوايي و گرمسيري كارستسك كوبا، لائوس و 
بورنئو عكاسي كرده است.  دوسالانه عكس غار با 
هدف ايجاد فضايي متفاوت به جهت فراهم كردن 
شناخت و آگاهي بيشتر براي كليه علاقه مندان به 

دنياي ناشناخته غارها برگزار خواهد شد.

آنچه امروز مي بينيم با معماري اسلامي متضاد است
برگزاري نشست بازآفريني معماري ايراني در جامعه مدرن

 دومين دو سالانه عكس غار 
با داوري ۴ ايراني و يك فرانسوي برگزار مي شود

88498436سرويس فرهنگي

 عزم ملي جهت به اشتراك گذاشتن تجربيات 
س�فر به ايران در پي اطلاع رس�اني گس�ترده 
نمايشگاه بين المللي گردشگري و صنايع وابسته 

تهران در بستر صفحات مجازي تحقق يافت. 
به گزارش »ج��وان« و ب��ه نقل از مرك��ز روابط 
عمومي و اطلاع رساني سازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دس��تي و گردش��گري، مرتضي رحماني 
موحد معاون گردشگري درباره مشاركت مردمي 
ب��ه منظور اطلاع رس��اني گس��ترده نمايش��گاه 
بين المللي گردش��گري و صنايع وابسته تهران 
كه در تاري��خ 23 لغايت 26 بهم��ن ماه در محل 
نمايشگاه هاي بين المللي پايتخت كشور برگزار 
مي شود؛ گفت: در حال حاضر عزم ملي به منظور 
اشتراك گذاشتن تجربيات سفر به ايران در قالب 
 )tehransmiles#( لينك مجزاي لبخند تهران
تحقق يافته است تا كاربران دنياي مجازي بتوانند 
با يك پيام و ش��عار مش��ترك به عنوان »لبخند 
تهران، پايتخت ايران« تعاون��ي ملي در معرفي 
ظرفيت هاي گردشگري كشور و هدايت جهانيان 
به سوي اين نمايشگاه متفاوت و بين المللي - كه 
براي اولين بار در سطح شايسته نام ايران برگزار 

خواهد شد - جلب نمايند. 
وي ب��ا بي��ان اينك��ه ب��ا گس��ترش و افزاي��ش 
توانمندي ه��اي دني��اي مج��ازي، ش��يوه هاي 
سنتي جذب گردش��گر تغيير كرده است، افزود: 
گردشگران امروزي از طريق دنياي وب اطلاعات 
جاذبه هاي گردشگري را به سرعت اخذ و سفرهاي 
خود را بر اس��اس آن برنامه ري��زي مي كنند؛ لذا 
كاربران رو به رشد داخلي مي توانند از اين ظرفيت 
براي معرفي كشورشان به عنوان يك مقصد مهم 

فرهنگي در جهان مؤثر عمل كنند. 
رحماني موحد با اش��اره به اينك��ه دنياي امروز، 
دنياي فن��اوري اطلاع��ات و س��رعت در انتقال 
داده ها به شمار مي آيد، گفت: صنعت گردشگري 
مي تواند به عنوان مهم ترين صنعت اشتغالزا در 
كشور به ياري مشاركت اجتماعي و عزم ملي در 
انعكاس هوشمندانه و مس��ئولانه از داشته هاي 
گردشگري كشور نقش مؤثري در معرفي نام ايران 

به جهانيان در فضاي مجازي داشته باشد. 
معاون گردشگري همچنين با بيان اينكه برگزاري 
نمايش��گاه بين المللي تخصصي گردش��گري و 
صنايع وابسته پيش رو فرصتي مغتنم در معرفي 
ايران در قالب كانون فرهنگ و تمدن به جهانيان 
خواهد ب��ود، اظهار كرد: تغيير ن��گاه بين المللي 
در پي انديش��ه هاي مدبرانه دولت تدبير و اميد، 
فضايي مملو از علاقه و كشش به سوي داشته هاي 
گردش��گري ايران در دنياي جهاني ايجاد كرده 
اس��ت كه اين بس��تر بي ش��ك به ياري اقدامات 
مؤثري همچون برپايي نمايشگاه هاي بين المللي، 
تبليغات، بازاريابي و دعوت از كشورهاي موفق در 

اين عرصه شكوفا خواهد شد. 

 تجربيات سفر به ايران 
به اشتراك گذاشته مي شود

با هدف كسب رضايتمندي گردشگران نوروز 94

 بازرسي مشترك گردشگري 
و سازمان هواپيمايي كليد خورد

هيئت ه�اي بازرس�ي مش�ترك متش�كل از 
ناظرين ادارات كل نظارت و ارزيابي س�ازمان 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري و 
سازمان هواپيمايي كشور، خدمات ارائه شده 
از س�وي دفاتر خدمات مسافرتي استان هاي 

گردشگرپذير را ارزيابي خواهند كرد. 
به گزارش »جوان«  نظر به تأثير كيفيت، كميت 
و مديري��ت صحيح امكانات حم��ل و نقل هوايي 
در تعيين نرخ بس��ته هاي س��فر دفات��ر خدمات 
مس��افرتي، ناظري��ن اداره كل نظ��ارت ارزيابي 
خدمات گردش��گري به همراه بازرسين سازمان 
هواپيمايي كشور، ارزيابي مشترك دفاتر خدمات 
مسافرتي استان هاي گردشگرپذير را در دستور 
كار قرار خواهن��د داد.   با توجه ب��ه اينكه اجراي 
كليه تعهدات دفاتر خدمات مس��افرتي دركسب 
رضايتمندي گردشگران تأثير بس��زايي خواهد 
داشت؛ لذا تيم بازرسي مشترك در تلاش خواهند 
بود تا با ورود به دفاتر خدمات مسافرتي استان هاي 
گردش��گرپذير همانند اصفهان، فارس، خراسان 
رضوي، تهران و يزد ضمن بررس��ي قراردادهاي 
منعقد شده، چگونگي تأمين مراكز اقامتي و نيز 
راهنماي تور، انتخاب ايرلاين، رزرو بليت و صندلي 
پروازها را نيز در دس��تور كار قرار دهند.  گفتني 
اس��ت گروه هاي نظارتي مش��ترك گفته شده از 
دي ماه جاري لغايت اس��فند م��اه جهت تأمين 
رضايتمندي گردشگران نوروز 94 به استان هاي 

گردشگرپذير كشور اعزام خواهند شد. 

   محمدصادق عابديني
مصطفي حريري كارگردان مس�تند 
تحسين ش�ده »اتاق جنگ« با انتقاد 
از عدم همكاري نهادها در ارائه اسناد 
و اطلاعات ب�ه مستندس�ازان، آن را 
ناشي از عدم وجود قانون گردش آزاد 

اطلاعات دانست. 
به گ��زارش »جوان«، بيس��ت و نهمين 
جلسه سينما روايت، ميزبان مستند »اتاق 
جنگ« بود. اين مستند براي نخستين 
بار به تحليل ديدگاه هاي سياسي نسبت 
به جنگ تحميل��ي و چگونگي پايان آن 
پرداخته است. اين مستند در هشتمين 
دوره جش��نواره س��ينما حقيقت موفق 
به كسب جايزه ش��هيد آويني شده بود. 
مصطفي حريري كارگردان »اتاق جنگ« 
در جلسه اين هفته سينما روايت، حضور 
يافت و بعد از اكران مس��تندش، درباره 
»اتاق جن��گ« و چگونگي س��اخت آن 
توضيحاتي را ارائه داد.  در ابتداي نشست 
نقد و بررس��ي مس��تند »اتاق جنگ«، 
محمدرضا ش��رف الدين مدي��ر انجمن 
س��ينماي انقلاب و دفاع مقدس، گفت: 
براي روايت ص��ادق دفاع مق��دس بايد 
ده ها مستند ساخت آن هم از زاويه هاي 
گوناگون نس��بت ب��ه آن. فقط ش��رايط 

حزب بعث پيش از آغاز جنگ عليه ايران 
مي تواند سوژه يك مستند باشد يا از آن سو 
كمك هايي كه عربستان و اردن و مصر به 
صدام مي كردند خود زمينه اي است براي 
ساخت چند مستند. درباره كمك هاي 
غربيان به عراق هم بايد بيش��تر از اينها 
بپردازيم.  مصطفي حري��ري كارگردان 
»اتاق جنگ« در ابتداي سخنانش با ذكر 
نكته اي مهم در نقد مستندهاي تاريخي 
گفت: وقتي درباره تاريخ صحبت مي كنيم 
بايد درباره ش��خصيت هاي مختلف چه 
آدم هاي نيكوكار و چ��ه آدم هاي بدكار 
حرف بزنيم. در تاريخ هر كاراكتري جاي 
خودش را دارد و نمي توان كاراكتري را به 

صرف اينكه خيانت كرده حذف كرد!
وي ادامه داد: قياس فيلم من و رخدادهاي 
دفاع مقدس قياس قطره و درياس��ت و 
طبيعي است كه من نتوانسته باشم همه 
آنچ��ه در آن دوران رخ داده را در فيل��م 
خود مصور كنم. من كوشيدم بخش هاي 
مهم اتفاقات مربوط به سياس��تگذاري 
جنگ را در اثرم ارائه كنم.  اين كارگردان 
سپس با اش��اره به آثاري كه درباره دفاع 
مقدس ساخته شده اظهار داشت: معمولاً 
جنگ را از سه نگاه ديده ايم؛ يكي نگاه در 
بحبوحه جنگ، ديگري نگاه نوستالژيك 
نس��بت به جن��گ و ديگ��ري بازخواني 
تاريخ يا بازگشت به گذشته كه مي تواند 

توأم با نگاه ه��اي مثبت و منفي باش��د. 
اكنون در دوره بازخواني هس��تيم چون 
ربع قرن از جنگ گذش��ته و ني��از داريم 
به اين بازخواني اما مشكل اينجاست كه 
براي بازخوان��ي تاريخي جنگ كمترين 
كمكي به مستندس��ازان نمي شود.  وي 
ادامه داد: بازخواني سينمايي جنگ نياز 
دارد به دسترسي به اس��ناد محرمانه اما 
متأسفانه مستندس��ازان ما نمي توانند 
از اين اسناد اس��تفاده كنند. چقدر سند 
پش��ت پرده درباره جنگ داريم؟ بسيار 
زياد اما متأس��فانه از اين اسناد كه جزو 
اس��ناد طبقه بندي ش��ده هم نيس��تند 
اس��تفاده نمي كنيم تا خيلي دير ش��ود.  
كارگردان»اتاق جنگ« افزود: عدم وجود 
قانون گردش آزاد اطلاعات در ايران باعث 
شده ساده ترين اسناد توسط برخي مراكز به 
سرمايه بدل شود و همين نيز باعث مي شود 
مستندسازان براي پيدا كردن يك كاتالوگ 
قديمي هم كلي دردسر پيدا كنند.  انتقاد 
اين مستندس��از درباره عدم ارائه مدارك 
و اسناد به مستندسازان داخلي در حالي 
مطرح مي شود كه شبكه هاي فارسي زباني 
چون »من و تو« براي ساخت مستند هاي 
خود به راحتي به تصاوير آرشيوي از داخل 

كشور دست پيدا كرده اند! 

نبود  قانون گردش آزاد اطلاعات، مستند سازان را به دردسر انداخته
كارگردان »اتاق جنگ« در سينما روايت عنوان كرد

   معصومه طاهري
چند سالي اس�ت بازي هاي رايانه اي از دغدغه هاي مس�ئولان فرهنگي شده است 
زيرا ع�دم حضور م�ا در اين فضا باعث رش�د و نف�وذ روزافزون بازي ه�اي خارجي 
با المان ه�ا و مفاهيم نادرس�ت بي�ن نوجوانان و جوان�ان گرديده. در همين راس�تا 
فعاليت هاي�ي براي حض�ور مؤثر ايراني�ان در اين عرص�ه صورت گرفته اس�ت، اما 

امس�ال نام بازي ايراني نه تنها در كش�ور بلكه در س�طح جهاني خوش درخشيد. 
بازي پروانه براي اولين بار موفق ش�د ب�ه  عنوان نماينده كش�ورمان كنار بازي هاي 
مطرح جهاني در جشنواره سالانه فرانسه شركت و جزو پنج بازي برتر دنيا باشد به 
همين منظور با سجاد جعفرزاده يكي از اعضاي تيم سازنده بازي گفت وگو داشتيم 
تا از كم و كيف توليد، موفقيت ها و موانع حضور قوي تر در اين عرصه بيشتر بدانيم.


